
57. konvent Pražského seniorátu ČCE 
1 zasedání, 11. listopadu 2023, Kobylisy (Kostel U Jákobova žebříku) 

Jednání zahájil Matěj Opočenský v 9.10 hodin. 

1. Úvodní pobožnost 
Jonatan Hudec (Smíchov) 
J 10, 11-16 (Dobrý pastýř) 
Já jsem" dobrý pastýř: může být pastýřem každého z nás; budeme solitéří, nebo společenství? JS 

třeba se podřídit vůli pastýře, protože on ví víc než my. Někdy je třeba sebezapření, může to bolet. 

Role ovcí vyžaduje aktivitu: sledovat pastýře. Ne s každou další ovcí si sedneme. Někdy nám 
nesedne ani pastýř. 
potíž konventuálů: máme někdy blíž k námezdním dělníkům, kterým hrozí, že utečou v okamžiku 

otíží. 
Jsou tu i ovce, které teprve mají přijít a nám třeba nesednou (odkaz na bod "žehnání LGBT 

svazkům"): je potřeba diskutovat, jinak si zavřeme prostor poslouchat pastýřův hlas. Mičení je k 
ničemu, jen eskaluje konflikt. 
Píseň 169 - Jak rozkošné a milé 

2. Ustavení zasedání: 
(a) Matěj Opočenský přivítal konventuály a provedl prezenci. 

  

(b) Přiznání členství farářům, jáhnům a kaplanům ze seniorátu dle případných návrhů: 
Roman Mazur, Magdalena Trgalová - schváleno optickou většinou 

(c) Přiznání členství s hlasem poradním členům církve a přízvaným odborníkům dle případných 

návrhů. 
Tereza Halasová, Eliška Vančová, Matej Bouček, Johanka Vejnarová, Adam CČsukás, 

Renata Chmelová, Viktorie Fenclová: schváleno optickou většinou 

(d) Složen slib poslanců (Slibuji před Bohem, že během své činnosti na konventu budu svědomitě 
dbát svědectví Písma svatého a ustanovení církevních řádů, aby tak církev ve všem rostla v toho, 

kterýž jest hlava, totiž v Krista.) 

(e) Vzpomínka na zesnulé pracovníky seniorátu. 

S modlitbou vděčnosti za život Alžběta Hanychová vzpomněla 8 sester a bratří z řad kazatelů 

i presbyterů. 

(f) Volba zapisovatelů, verifikátorů, skrutátorů. 

zapisovatelé: Michaela Kopecká, Jaroslav Pechar 

verifikátoři: David Vilím, Tomáš Opočenský, Adam Csukás 

skrutátoři: Kateřina Vojkůvková, Hana Štěpánková, Johanka Vejnarová, Matěj Bouček 

(g) Volba předsedy konventu. 

Návrhy: Alžběta Hanychová (nepřijala kandidaturu), Matěj Cháb (přijal). 

Zvolen Matěj Cháb optickou většinou 

Matěj Cháb přebírá vedení konventu 

(h) Volba předsednictva konventu. 

Návrhy: 
Z řad farářů: Alžběta Hanychová (příjímá), Leonardo Teca (příjímá) - oba zvolení optickou většinou 
Z řad laiků: Petr Vacíř (přijímá) - zvolen optickou většinou 

náhradníci 
Z řad farářů: 
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i nápradník Alexandra Jacobea zvolena ok většinou 
Z. náhradník : -zvolen optickou většinou 

Z tag léky Jonatan Hudec - Zvole 

1 náhradník Martin Řeháček zvolen opickou vétšínou — 
Z náhračník Lenka Langhansová - zvolená optickou většinou 

  

(i) Schválení prograrnu (T isk 
Vřijat beze změn. M 

() Rozhodnutí o výlohách 
Bude vykonána sblrka na pohoštění doprava hrazena z prostředků seniorátu 

3. Yolby 

  

(a) Seniorátní výbor - volb ; farářů seniorátu v činné službě na šestileté oo pehého náhradníka seniorátního výboru z farářů 

Návrhy 

okn Mrázková (nepřijala), Magdaléna Trgalová (nepřijala), Martin Sabo (nepřijal), Alžběta 
anychová (nepřijala), Alexandra Jacobea (nepřijala), Magdalena Ondrová (nepřijala). 

Jonatan Hudec (přijal), Anna Pokorná (přijala) 
* | vtajném hlasování zvolena Anna Pokorná (48 hlasů ze 75 odevzdaných hlasů, 1 se 

zdržel) 

(b) Seniorátní představenstvo Jeronýmovy jednoty - volba dvou řádných členů seniorátního 
představenstva Jeronýmovy jednoty na šestileté období (volení mohou být z členů farních sborů 
seniorátu). 

Návrhy 

Jakub Šilar (přijal) - zvolen optickou většinou 
Tomáš Opočenský (přijal) - zvolen optickou většinou 

(c) Ústřední shromáždění Jeronýmovy Jednoty, volba prvního náhradníka na čtyřleté období. 

Návrh Tomáš Opočenský (přijal) - zvolen optickou většinou 

(d) Seniorátní revizoři, určení počtu, funkčního období a volba revizorů (volení mohou být z členů 
farních sborů seniorátu). 

Návrh: Revizoři jsou volení na čtyři roky, tj. na celou dobu činností konventu - příjato optickou 
většinou 

Návrh na volbu revizorů: 

Jana Minaříková, Jakub Šilar, Štěpán Nadrchal, Pavel Stolař, Hugo Švec, Jaroslav Gunter, 
Hana Dobrovodská, Věra Černá (všichni souhlasí s kandidaturou) 

Návrh. Seniorát bude mít osm revizorů - přijato optickou většinou 

Po jménech všichní zvolení optickou většinou 

(8) Seniorátní grantová komise určení funkčního období, počtu členů a volba členů (volení mohou 

být z členů farních sborů seniorátu). 

Návrh: Grantová komise je volena na čtyřleté období - přijato zjevnou většinou 

  

Mávrh na volbu členů seniorátní grantové komise: 
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- po jmén 
Martin Řeháč ek, Jan M 
ržení zv ašek, Martin Hrubeš (všichni kandidaturu olení optickou většinou 

O mise bud ; 

(f) Seniorátní kazatel — Volba b © mít pět členů - přijato optickou většinou 

oška za seniorátního ka : ho kazatele (Tisk 4 f) 
Z diskuse: seni . orátni : Josef Bartošek ní PP má úvazek 1.0, přibude navíc ů k03 k vazek 0. 
zvolen ajná volba, počet přítomných 76, odevzdáno 75 listků, pro 71 proti 1 zdrželo 3 

4. Zprávy o životě Seniorátu 

(a) Zpráva předsednictva o (o) (formace o kán Usnesení 2 zasedání 56. konventu (Tisk č. 2) 

ps: Istorymaps.arcais c reformy © seniorátů — (materiál k. sou 
ý os čomjst I ň časnému © stavu 

| atěj Opočenský seznámil kon melo Hboš/da38 A0 1308080) 

ústeckého a pražského seniorátu: s odds ústeckého seniorátu na synod, aby došlo ke sloučení 

roku diskutováno , sjeho odůvodněním. Navrhl, aby bylo o tomto návrhu v průběhu 

c ň i i - ního výboru za rok 2022. (Tisk č. 3) 
(e) Zpráv ce o práci kaplanů na území seniorátu. © 
Shoteboř. poradních odborů a pracovních skupin (SOM, POST, grantová komise, rekreace 

(D Zprá , práce kaplanů na území seniorátu). (Tisky č. 4 a- e) 

práva o činnosti seniorátní Jeronýmovy jednoty. (Tisk č. 5) 

(g) Zprávy ze středisek Diakonie. (Tisk č. 6) 

(h) Rozprava ke zprávám o životě seniorátu. 

« © Martin Hrubeš vznesl dotaz, zda při návrhu reformy seniorátů bylo myšleno na pastýřské 

rady. 

K tomu Adam Csukás uvedl, že v roce 

dojde ke schválení územních změn. 

*« © Roman Mazur: Podpořil návrh na spolupráci s Ústecký 

jediný vzdoruje sekularizaci, demografické důvody - do 

sborů. 

« | Návrh R. Mazura z rozpravy O pověření pražského SV jednat s 

Zdůvodnění: Otevírá to prostor seniorátnímu výboru k jednání. 

« M. Cháb: Zapojení laiků a výzva nepřetěžovat kurátory. Návrh M. Chába z rozpravy: 

informovat konvent o tom, jak jedná konvent v Ústí (viz bod i) 

« | Tomáš Fendrych: Chystá se reforma Jeronymový jednoty Návrh T. Fendrycha z rozpravy. 

žádost o informace O přípravě této reformy (viz bod i) 

« Zdena Skuhrová: kdyby nebyla zaměstnána ve sborové práci, tak by utekla - to spojuje bod 

"chybí laici“ a "mládež nám utíká; 

Tomáš Trusina: Zkušenosti s podporou malých sborů už máme, nestavíme na zelené louce 

(jeho zkušenost ze začátku práce V Benešově) 
1. 

« Lenka Ridzoňová: Není nic špatného na tom některou práci laiků honorovat. 

Jonatan Hudec: Pražský seniorát může podporovat nejen ústecký seniorát, ale klidně | 

západočeský atd. 
m. 

0 

« | odpovídá Matěj Opočenský: západní a jižní Čechy zájem neprojevily. 
í 

Petr Špirko: má smysl propojit nejsilnější s nejslabším; podporu severních Čech usnadňuje 

dopravní obslužnost: z Mostu do Prahy je to snazší než z Mostu do Děčína, Podobně i řada 

dalších severočeských SM
 -A5 členů, to jsou jediní úča 

« Matěj Bouček: ústecký má 4- enů, to- 
í 

mládežnických 
akcí; společné akce s Prahou běží k oboustrannétů POS SOMu 

funguje V předávacím období, funkce končí Báječným bálem; hlasován Knké. Matějoví 

proběhne až na schůzi V prosinci; Seniorátní mládež děkuje Aničce Po 

Pokornému a všem, kdo pracují S mládeží. 

2024 a 2025 by se měly řešit návazné úpravy řádů, pokud 

m seniorátem. Pražský seniorát jako 

Prahy přichází lidé z mimopražských 

ústeckým SV (viz bod i) 

stníci severočeských 
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TU
    * | Petr Štulc: moc si v Praze netleskejme, protože žijeme z vysávání ostatních částí Čech. na 

POV s ostatními senioráty pražský seniorátní výbor nepotřebuje žádné formální 
věření. 

. Martin Řeháček: Nesouhlasí s negativním popisem toho, že Praha žije z ev : 

přicházejících z celé republiky. To je v pořádku, že přijdou do Prahy, pečujme o né a pak jé 
detí zůstanou, nebo se vrátí. Úkolem každého sboru je tyto lidi zachytit a je e 46 

« Alžběta Hanychová: Nevnímá odliv od církve jako takové (aní třeba mládež). ale spíše Po9V" 
od člensko-angažovaného přístupu k přístupu klientskému. Je to otázka ocenění práce 8 
problematika přehlcení, nikoli tolik otázka finančního ohodnocení. 1, 

« Matěj Opočenský: Zapojení do diskuse o sloučení ústeckého a pražského seniorátu skýtá | 
možnost vzájemného obohacení. 

angelírů 

Návrh: Konvent bere na vědomí všechny shora uvedené zprávy (s výjímkou o Diakonu) - 
přijato optickou většinou y zprávy (s výj zprávy 

(i) Projednání návrhů usnesení z rozpravy ke zprávám o životě seniorátu a ze zpráv. 

+ © Konvent pověřuje SV PS aby vstoupil do jednání se o možnostech případné užší spolupráce 
obou oblastí a možné alternativy představil 2. zasedání 57. konventu PS a případně Z. 
zasedání 36. synodu - přijato optickou většinou. 

- Konvent ukládá předsednictvu, aby informovalo poslance konventu PS o výsledcích jednání 

Ústeckého konventu k bodu sloučení seniorátů - přijato optickou většinou. 

. Konvent pražského seniorátu žádá synodní radu a ústřední představenstvo JJ o informaci 

jak probíhá příprava na reformu JJ a celocírkevní diskuse k této reformé - přijato optickou 

většinou. 

5. Zprávy o hospodaření seniorátu a návrh repartic 
(a) Zpráva o hospodaření seniorátu 2021. návrh repartic a návrh rozpočtu na r 2024 (Tiské 7) 
Tomáš Fendrych, komentář ke zprávě: 

« © zdroj příjmu: repartice 907 tis. 
* © fondy: seniorátní solidární (na pomoc při překlenutí problémů) - nikdo nečerpá! - fond je 

otevřen na obě strany (tj. k čerpání i přispění) 
plnění rozpočtu: teď jsou výdaje 759 tisíc a chceme o 466 tisíc víc, v minulých rozpočiech se 

neuvažovaly náklady a příjmy spojené s bytem v Berouně a kostel a fara ve Zruči, které jsou 
nyní zohledněny: 161 tisíc náklady na seniorátního faráře a náklady na farářku pro mládež 

(letos jen kousek roku); přebytek rozpočtu 150 tis. umožňuje pomalejší nárůst repartic 

Seniorátní adventní sbírka 

Představení navržených projektů 

1 Nekostel 

Alexandra Jacobea: 3. akademický rok běží alternativní bohoslužby, zatím více než 70, nejen 

bohoslužby, ale i sociální služby, křížová cesta, setkání nad Biblí..., zacíleno na necirkevní veřejnosí 

a lidi zraněné předchozí zkušeností v církví; mediálně vděčný projekt: dosud financováno přes 

DONIO a z celocirkevních zdrojů (DARP) - pronájem prostor v Rock Caffe, kapela, produkce: peníze 

ze sbírky vystačí do léta 2024, zbytek zkusí sehnat samí 

2 Seniorátní solidární fond 

Matěj Opočenský sdělil potěšení z toho, že účetnictví seniorátu se ujala Věra Černá. 

3 Rekonstrukce seniorátní kanceláře 

Tomáš Vokatý: Vršovické prostory jsou pro nevhodné pro kancelář seniorátního seráora 

(podzemí, špatný přístup, není signál) - od MČ Vršovice zajistií nájemní prostory - prostor má být 
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určen jako repre kanc 
ncelář 

Tané nj 2 Více zdrojů. oba ora (faráře plo nlárlež  Iilim provkal inznÁhlt pe 

sování o ya botižitaá a zatlzení kririralšfa 
1 Nekostel - 37 ee ddventií sbírky kita 

2 kancelář - 24 hlasů 
3 solidární fond - 11 hlasů 

  

(b) Zpráva revizorů o + > 

(c) Rozprava ke zprávám Senlorátního hospodaření za rak 2021 (fab č h ) 
minut). O Nospodaření seniorátu a rozhodníti r leh Čatčená daba rno 0 Otevřena diskuse 

« | Matěj Cháb: 
: U rozpočet vnímá jako schodkový navrhl, aby tožpaění býl kutripodán tb -4 bylo zřej | 

bere na věda O 88 bude Schodek rozpočtu hradit, Návíí M Cháha 4 inátiravý Ernst 
předchozích let o : M je sestavert jako sehtdkový A sehheak Hr: pry fe zisbu 

. dotazu sest Sk ěpe odpovídá skutečnosti 
seniorát účet uhrové M Opočenský uvártl, že tozphučal hyl sealavat v rlihá, Pety nmraší 

rozpočtu z d ly proto se počítalo s oběma varlantami, terly pnkladní | rřeatní, Prjištání je / 
« M.Ch z úvodu pojištění nemovitosti (byt Beroun, koslel a fara tuky 

Sn áb: Projekt společně žít v mítu - projekt pívadně pro Fermské sprdunbé An / n% 
vě Nyní je na stole projekt pomoci formot potravinové harky 

. afrika Vojtíšková: Seznámila konvent s projektem pnlravinových bank v rárnel Frormurdtoiho 
prostoru Smíchov - příspěvek z fondu by byl TI86no kř 

  
Návrh: Konvent schvaluje využít prostředky fondu Společně žit v mlrit na privnárýání 2Ablarnihn 
finančně právního poradenství pro uživatele služby potravinové hanký v rárnrí krirmumitribé prváci Smíchov (dle tisku...) 
Návrh označen za zmatečný, bod přesunut na dobu po obědové přestávna z Hivbri přeforraultezání 
návrhu s ohledem na výsledky rozpravy. 

Návrhy usnesení konventu 
1. Konvent schvaluje závěrku hospodaření za rok 2022 - schváleno opticko větěron 
2. Konvent schvaluje zprávu o hospodaření za rok 2022 — schváleno opticko větši 
3. Konvent rozhodl o hospodářském výsledku roku 2022 ve výši 198 7/0,89 Kč takto 156660 hura 
použito na úhradu schodku rozpočtu roku 2024 a 48 779,89 Kč bučle vložené Ao foničlu br/ellán 
seniorátních farářů. - schváleno optickou většinou 
4. konvent schvaluje rozpis celocírkevních a seniorátních repartic tak jak jsou uvedený v tisku / přijetě 
zjevnou většinou. 

5. Konvent schvaluje rozpočet na rok 2024. - schváleno optickou většinou 
6. Konvent bere na vědomí, že rozpočet na rok 2024 je sestaven jakto sohodkový a že burte Wr/t 
ziskem z minulých let - schváleno optickou většinou 

K tisku 6 Renata Chmelová, ředitelka Diakonie ČCE, středisko Praha 
Sloučené středisko, 14 registrovaných sociálních služeb - největší nestátní poskytovatel sobjálníth 
služeb na území hlavního města Praha 
Největším úspěchem "rozjezd" Domova Daniela (nyní 15 zaměstnanců a 8 klient) 
Do Diakonie nastoupila nová kaplanka Magdalena Trgalová 

Návrh: Konvent bere na vědomí zprávu Diakonie Praha - schváleno opticko většinou 

  

(a) Projednání návrhů seniorátního výboru a ze sborů. (Tisk č. 9) ó 
Návrh: Konvent schvaluje žádost o prodloužení podpory roztobkého sboru tak, jaké je fottňutován v 
tisku č. 9 - schváleno optickou většinou 
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Návrh: Konvent schvaluje návrh staršovstva roztockého sboru ohledně možnosti žehnání 
stejnopohlavním párům tak, jak je formulován v tisku č. 9 (bod 1) 

* | Zvánovec: je tu garantována svoboda svědomí faráře, na laiky se nehledí « Hanychová: k návrhu dána technická poznámka, že o Bohoslužebných záležitostech rozhodují staršovstva a na tom se nic nemění 
« | Zdeněk Šorm: nejde o svobodu svědomí ani v návrhu, ani v biblických odkazech 
. Štulc: návrh je obsahově nadbytečný, nic nového nepřináší, ale není důvod ho nepřijmout 

hlasování o návrhu v tisku 9. 
zdržel se 4 
proti 1 
Návrh schválen optickou většinou 

Návrh: Konvent schvaluje návrh staršovstva libeňského sboru ohledně analýzy práv a povinností členů církve tak, jak je formulován v tisku č. 9 (bod 2) 

Roman Mazur: komentář k návrhu. Do libeňského sboru začaly chodit nízké desítky zájemců (hlavně 
ve spojení s aktivitami Pastoral Brothers) - řada z nich se nechce zapojit do sborového života se 
všemi důsledky. Sami libeňští úplně nevědí co s tím, a čekají od církve nějaký vhled. 
Jan Šotola: podpora návrhu, v Kobylisích časté křty Korejců, kteří nechápou princip členství. Odjíždí 
do Koreje jako aktivní praktikující křesťané, kteří nechápou, co to je být členem ČCE. 
Zdeněk Šorm: Návrh považuje za zmatečný, neboť uvažuje o různých typech členství, což je 
teologicky problematické. Řády ČCE neukládá povinnost stát se členem ČCE, pouze řády konstatují, 
že členy jsou všichni v ČCE pokřtění a do ČCE přijatí. Na každém záleží, jestli jeho členství bude 
aktivní nebo ze sboru vystoupí. Církev Kristova není totéž co instituce církve. Je otázkou, zda tato 
problematika není více teologická než právní. 

Alžběta Hanychová: Máme různé typy členství (právo hlasovat, dvojí členství v různých církvích 
zároveň). Distanc od církve má být spíše předmětem našeho pastoračního zájmu, než důvodem 
změny řádů. 

Alexandra Jacobea: v komisi synodní rady pro reformu správy církve jsou různé formy členství 
tématem již asi 2 roky. 

Jakub Helebrant: křtem se člověk automaticky stává členem církve - tak to v řádech je. V návrhu se 
nezmiňuje "distanc" od církve, takovou zkušenost ani nemá, členství v církví je pro ně psychologická 
bariéra. proč nebýt pokřtěn. Křesťany být chtějí. Proto považuje za vhodné tuto bariéru odstranit 

David Balcar: Podpora návrhu. který vnímá jako otevření diskuse o tomto tématu 

Je vhodné změnit pojem "stupně" členství na "formy" členství, aby nebyl buzen dojem nějakého 

kvalitativního rozdílu. . 

Není možné někoho křtít mimo sbor, ale v minulosti se to již stalo. Je dobré o tom mluvit včetně 

teologických stanovisek. 

Martin Řeháček: Způsob křtění je velmi otevřený, důležitá je ta církev Kristova 

Adam Csukás: Objasnil, že komise pro reformu správy církve, která se touto otázkou zabývá, tak 

činí ve spolupráci s poradním odborem evangelizačním a misijním. Hledá možnosti, jak alternativní 

pastorační a misijní přístupy integrovat do církve. Zatím to však není dostatečně zpracované, aby s 

výstupy komise synodní rada seznámila celou církev. 

R. Mazur: Pokud bude příjato toto usnesení, tak se tato debata posune kupředu. 

Jonatán Hudec: Připomíná přístup Dietricha Bonhoeffera a jeho teorii o laciné milosti - naše církev 

by neměla *křtít na počkání" 

Anna Pokorná: "formy" členství - jsou i opační - chtějí být členy, ale nechtějí křest 

sů i a6ze7 
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Adam Csukás. Tohle př 
akademici, není to o tom kčtlt řeší komise pro reformu s právy církve, kde zasedají | naši přední rámec novým přístupům někoho na potkání, ale jaký o m způsobem dát odpovědný institucionální 

Jakub Helebrant: promluvil pokřtěn stiopský dvořan? ještě otázce křtění na počkání, věří, že se to neděje, do jaké církve byl 

Petr Špirko: etiopský 
pírko: etiopský dvořan byl prvním členem sboru Etiopské církve 

Pozm ý čněný návrh (oproti znění v tisku 9)- pojem "stupňů" nahrazeno pojmem "forem" 

„Synod pověřu nn je synodní radu, aby pro zasedání synodu v roce 2025 připravila analýzu současných 

povinnosti členů círk 
n ve a jejich nav farní sbory a případně navrhla alternativní možnosti e a jej ázání na konkrétní farn y a příp 

ruzných forem členství nebo dokonce možnost přijmout křest bez povinnosti stát se při něm členem 
sboru nebo církve“ 
- návrh ve změněném znění schválen optickou většinou 

Návrh střešovického sboru ohledně výzvy k pozastavení členství ruské pravoslavné církve ve SRC 
tak, jak je formulován v tisku č. 9 (bod 3) 

« © schválen optickou většinou 

Odložený návrh: 
Návrh: Konvent schvaluje využít prostředky fondu Společně žít v míru na provozování základního 
finančně právního poradenství pro uživatele služby potravinové banky v rámci komunitního prostoru 
Smíchov - přijato zjevnou většinou 

7. Rozhodnutí o termínu 2. zasedání 57. konventu. - schválen termín 9. 11. 2024 

8. Závěr (modlitba a plseň). 

Děkovnou a přímluvnou modlitbu měl seniorátní farář Josef Bartošek.
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